
szabadon beszélhetek, hiszen a miniszter is meg-
ál l apítot ta, hogy nem vagyok érdekel t és, hogy nem
vagyok ti sztviselője a f ővárosnak. Köszönetet
mondok a pol gármester úrnak, hogy i lyen erélyesen
és bölcsen i ntézte el a BART kérdését. Azt hiszem,
hogy ezzel a befej ezett ténnyel l ekerül t ez a kérdés
a napi rendről és nem fogunk sokat vi tázni f el ette.

Ami azt a kérdést i l leti , hogy a pol gármester
úr vi gyázzon arra, ne ri tkítsa a Bszkrt egyes
vonal akon a kocsi kat, megnyugtatom Lázár igen
t. biz. tagtársamat , hogy most már a Bszkrtnak
ez eszében sincs.

Lázár Ferenc: Hel yes!
Usetty Béla : Az el i ndulásnál a Bszkrt megtette

a keretmenetrendre vonatkozóan a szükséges intéz-
kedéseket és ezt ol yan pontosan betar t j ák, mint
akár a vasúti menetrendet. M indenki számíthat
arra, hogy egy-egy megál l óhoz mikor érkezik oda
az autóbusz. Ennél többet nem várt a publ i kum sem.

Peyer K árol y : Ügy van! Ügy van!
Usetty Bél a: A publ i kum megelégedését

mutat j a, hogy az összes érdekel t községek hála-
i ratokat küídenek a Bszkrthoz, deputáci ókban
j árnak

Bánóczi Lászl ó: És a deputáci ók is az
autóbuszokon jönnek be! (Derül tség.)

Usetty Bél a: és a forgalom ellen még
egyetlen panasz sem hangzott el. A mi szem-
pontunkból , a Bszkárt szempontj ából , tehát fő-
városi szempontból megnyugtató az, hogy a be-
vételek a mul t évihez képest 23%-kal emel kedtek.
A férőhel yek száma sokkal nagyobb, a f orgalmat
•le tudj uk bonyol ítani . A publ i kumnak nem az
kel l ett, hogy egymásután 3—4 kiskocsi j öj j ön
és a »megtel t«-táblákat ki akasszák, hogy még
fel kapaszkodni se lehessen a kocsi ra, hanem az
kel l , hogy kényelmesen el tudj on helyezkedni
és tudj a azt, hogy ha jön a kocsi , akkor fel tud rá
férni . Mél tóztassék megnyugodni , a polgármester
úr i ntézkedése al apj án megtörtént minden, hogy
ezt a f orgalmat a l egnagyobb rendben bonyol ítsa
le a Bszkárt. A Bszkárt ennek a parancsnak,
ennek a kötelezettségnek a publ i kum tel j es meg-
nyugtatására eleget tet t . Azt hiszem, a BART-
kérdést tel j esen l ezárhat j uk és ezzel már foglal -
kozni nem kel l . Egyébként a pol gármester úr
jelentését el fogadom. (Helyeslés.)

Elnök : Szólásra következi k Nagy László biz.
tag úr.

Natjy Lászl ó: Mélyen ti sztel t Közigazgatási
Bi zottság! (Hal l j uk! Hal l j uk! ) A pol gármester úr
jelenti , hogy megtörténtek a tömeges kinevezések.
Efel ett nem akarok megjegyzés nélkül átsi kl ani .
Ügy hiszem, a közigazgatási bi zottságnak minden
egyes tagj a a l egnagyobb el ismeréssel adózik a
pol gármester úrnak a kinevezések sikeréért. Termé-
szetesen kinevezéseket úgy keresztül vinni , hogy
mindenki száz százalékosan meg legyen elégedve,
nem lehet. El l enben a polgármester úr emberi l eg
megtette mindazt, ami t meg lehetett tenni . Hogy a
kinevezés ki tűnően sikerül t, annak oka személyében
rej l i k. A pol gármester úr ugyani s hosszú szolgálata
f ol ytán ismeri a közi gazgatásban szolgálatot tel j e-
sítők nagyrészét. (Ügy van! Ügy van! ) Sajnos,
még mindi g nincs a ti sztvi sel őkarnak szolgálati
pragmat i káj a, a minősítés még mindi g ti tkos és

emi at t a ti sztvi selők önmaguk sem tudhat j ák ,
hogy munkáj uk eredménye hogyan mél tányl ódi k.
Megál l apítom azt, hogy a székesfővárosnál a leg-
kevésbbé veszélyes a ti tkos minősítés kérdése,
mert különösen a polgármester úr hel yezkedett
arra az ál l áspontra, hogy ha bárki hozzáfordul ,
megmondj a neki , hogy mi lyen minősítést adtak róla.

Én azonban a ti tkos minősítést abszolúte
helytelen, elavul t és a tisztvi selők nevelése szem-
pontj ából rossz intézkedésnek tar tom. Szerény
vél eményem szerint a főnöknek kötelessége a
tisztviselőnek a szemébe megmondani , hogy nincsen
vele megelégedve, akkor tudni f ogj a az a tisztviselő,
hogy neki mi l yen teki ntetben kel l a magatartásán
vál toztatni . Abból kell ki indulni , hogy a tisztviselők
l egnagyobb része j ószándékú, becsületes ember,
aki jól akar j a a képességei t a köz érdekében fel-
használni , ezt a j ószándékot azonban nem tudj a
valóra vál tani akkor, ha a főnöke nem mondj a meg
hibái t. Ez az ál l amnál különösképen dívik, ott igen
sokszor előfordul az, hogy a főnök a l egnagyobb
el ismeréssel van a ti sztviselő i ránt, dicséri , sőt
magántársaságokban is együtt van vele, a végén
pedig kiderül , hogy a legrosszabb minősítést adta
róla. Ezért akarok hangot adni ennek nemcsak a
főváros, hanem az ál l am szempont j ából is és kérem
a mélyen ti sztel t közigazgatási bi zottságot, mél -
tóztassék megkereséssel fordulni a kormányzathoz,
hogy a tisztviselői szolgálati pragmat i kát és ezzel
kapcsolatban a ti tkos minősítés ügyét is rendezze.

A másik, ami re a közigazgatási bi zottság
út j án szeretném felhívni a kul tuszkormány f igyel -
mét : a Himnusz éneklésének módj a. Mai ülésün-
kön más szempontból szerepel t már a magyar
Himnusz, én azonban nem i lyen szempontból
kívánok foglalkozni vele. Merem ál l ítani , hogy
ami a Himnusz éneklése teki ntetében tapasztal -
ható, — fel tételezve természetesen a legti sztább
hazaf i as érzelmet — az szinte botrányosnak
mondható. A magyar Himnusz dolga úgy ál l ,
hogy nincsen rendelkezés arra vonatkozóan, hogy
Erkelnek a kot táj át hogyan kel l énekelni . Ha szak-
értőket mél tóztati k meghal l gatni , úgy minden
karmester jogot érez ahhoz, hogy Erkel kot táj át
megvál toztassa, beleírj on, beleénekel tessen és így
tovább. Ebben a teki ntetben kétségtelenül nagy
hi bák vannak, de ezekkel most nem akarok rész-
letesen foglalkozni , mert ez a szakemberek dolga.

Ami t azonban szóvá akarok tenni és ami t
mi ndnyáj an tapasztal hatunk is, az a következő.
Ha ünnepél yek al kalmával val ami l yen tömeg énekl i
a Himnuszt, mindi g a legnagyobb bi zonytal anság
ál! f enn abban a teki ntetben, váj j on kel l -e ismételni
a Himnuszt vagy nem és ha kel l , honnan kel l :
váj j on a »Balsors, aki t régen tép. . .« szavaktól -e
vagy pedig a »Megbűnhödte már e nép, . . .« szavak-
tól . A rádió hi vatal osan a »Megbűnhődte már e
nép . . .« szavaktól , az i skolákban pedig a »Balsors,
aki t régen tép . . . « szavaktól i smételnek. Mél tóz-
tassék csak megf igyelni , ha nagy tömeg énekl i a
Himnuszt, akkor mindi g bi zonytal anság van és
akadozás, mert sohasem tudj a, hogy egyál tal ában
kel l -e ismételni és ha igen, honnan kel l . A Himnusz
a mi nemzeti imádságunk, amel y érzelmi és zenei
szempontból egyaránt a legszebb al kotások közé
tartozi k, épen azért nemzeti imádságunk éneklése
körül nem szabad i lyen hel yzetet teremteni .



Nagyon jól tudom, hogy évek hosszú sora óta fol yi k
a tanácskozás a szakkörökben a kul tuszmini sz-
téri um ini ci ati váj ára, hogy ezt a dolgot rendezzék.
Azt is tudom, hogy végre megál l apodtak a szak-
értők ebben a kérdésben. Épen ezért kérem a ti sztel t
közigazgatási bi zottságot, mél tóztassék a kul tusz-
kormányt megkeresni , hogy a Himnusz éneklése
teki ntetében országos érvényű rendeletet adj on ki .
Egyébként a pol gármester úr j elentését tudomásul
veszem.

Elnök : Fábi án Béla biz. tag úr f él reértett
szavai nak hel yrei gazítása címén kíván felszólalni .

Fábián Béla : Ti sztel t Közigazgatási Bi zottság!
Elnézést kérek, hogy i smétel ten felszólalok, azonban
két ok késztet erre. Egyrészt Usetty Béla biz.
tagtársam felszólalása, másrészt pedig Csi l léry
András biz. tag úré.

Ti sztel t Közigazgatási Bi zottság! A közel-
múl tban — még mielőtt a közigazgatási bi zottság
legutóbbi ülésén fel szólal tam volna — a székes-
főváros terül etén engedély nélkül i pl akátokat
ragasztottak ki , amelyek »Nemzeti Front« alá-
írással vol tak el l átva és amel yek a székesfőváros
egyik ti sztvi selőjének, hel yesebben az Elektromos
Művek egyik al kalmazott j ának a ki adásában jelen-
tek meg anélkül , hogy a fővárostól erre engedélyt
kértek volna. Én a mai ülés előtt Csi l léry András
biz. tag úrhoz f ordul tam, és mivel t udtam azt,
hogy az i l lető ti sztvi selőt a Keresztény Községi
Párt protezsál ta be a székesfővároshoz, . . .

Nagy Lászl ó: Nem is i smerj ük!
Fábián Béla : Mél tóztassék megbocsátani , de

én Csi l léry biz. tag úrhoz f ordul tam, ennél fogva
csak azt tudom elmondani , ami t nekem ő válasz-
képen elmondott. Megkérdeztem őt, mi re azt
mondot t a: igaz, hogy annaki dej én a székes-
fővároshoz a Keresztény Községi Párt hozta be
az i l lető ti sztvi selőt, azonban az idők f ol yamán a
Keresztény Párt tól — azt hiszem — a Nemzeti
Egység Párt i ának nemzeti munkavédelmi szervezeté-
hez ment át és annak egyik élharcosa l ett. Ugyan-
ezeket egy másik bi zottsági tagtársamnak — aki
hozzám ebben a teki ntetben kérdést i ntézett és
én Csi l léry András biz. tag úrhoz utasí tot tam —
Csi l léry András biz. tag úr megi smétel te.

I tt, a közigazgatási bi zottság ülésén szükség-
telen neveket emlegetni , még pedig azért, mert
nem akarok ezekből az urakból —• aki ket csak
szimptómáknak tar tok — azál tal , hogy nevüket
i tt, a közigazgatási bi zottság ülésén emlegetj ük,
nagy f i úkat csinálni . A közigazgatási bi zottság
ti sztel t tagj ai tudj ák, hogy ki ről van szó, a polgár-
mester úr is tudj a, hogy kiről van szó, módj a lesz
tehát a dolgot kivizsgálni és azonnal i ntézkedni .

Csi l léry András biz. tag úr fel szólal ásomra
azt mondotta, hogy az pol i ti kai kérdéseknek egy-
oldalú megvi l ágítása és a tisztviselői vélemény-
szabadság védelmében szál l t síkra. A ti sztvi selők
vél eményszabadáságát semmi fél e teki ntetben nem
akarom befol yásolni , de a vél eményszabadságról
a bűzbombáki g igen hosszú az út. Semmi féle szán-
dékom nincsen arra nézve, hogy a tisztviselők pol i ti kai
véleményét akarnám befol yásolni , sőt ez el len
mindig a legnagyobb mértékben t i l takoztam. De az
el len, hogy a székesfőváros bármel yi k al kalmazott j a
a székesfőváros adóf i zetőinek nyugalmát akár

bűzbombákkal , akár pedig engedély nélkül ki-
ragasztott pl akátokkal megzavarhassa: ez el len
ti l takozni nemcsak j ogunk, hanem kötelességünk is.
És hol lehetne ezt tenni máshol , mi nt a közigazgatási
bi zottság ülésén, ahol jelen van nemcsak a polgár-
mester úr, hanem a f őkapi tány úr és a főügyész
úr is?

Csi l léry András biz. tag úr azt is mondotta,
hogy ők is a ti tkos társaságok ellen vannak. Vég-
telenül örülök ennek. A magam részéről csak azt
vagyok bátor még mondani , hogy a bizottsági tag úr
hi vatkozott arra, hogy régebben is megtörtént, —
bizonyosan célzott ezzel a Károl yi -f orradal om
alatti i dőkre — hogy embereket megvertek. Hogyne
történt vol na! Mikor Vass János kul tuszmini szter
Budán egy gyűlésen arról beszél t, hogy mégsem
helyes, ha annyi ra agi tál nak és l ázítanak a val lás
el len, akkor Vass Jánost l eköpték . . .

Peyer Károl y : De ugyanez az egyén Egységes
Párti képviselőkkel együtt szónokol t a válasz-
tásokon!

Fábián Béla : Sőt azt is tudom, hogy a szer-
vezési osztály f őnöke l ett!

Mondom, Vass János kul tuszmini sztert akkor
l eköpték. Hogy ennek azután nem lettek komol yabb
következményei , az ami att van, mert ezeknek a
tüneteknek közvetl en következménye lett a kom-
muni zmus. Hangsúl yozom, hogy én nem a ti szt-
viselők vél eményszabadságát akarom korlátozni ,
de nem akarom, hogy olyan jelenségek legyenek,
mint ami l yenek a múl tban el sőfordul tak. Ha a
múl tban előfordul tak, akkor is küzdöttem el lenük.
Egyike vol tam az elsőknek, aki ket a kommuni zmus
al att l etartóztat tak, de akkor is tel j esítettem a köte-
lességemet és most is tel j esítem.

Csi l léry András biz. tag úr azt is mondotta,
hogy társadalmi baj ok vannak. Kétségtelen, hogy
súlyos társadalmi baj ok vannak, de kinek a köteles-
sége, hogy ezeken a baj okon segítsen? A mélyen
ti sztel t bi zottsági tag úr is ol yan párthoz tartozi k,
amely közelebb áll a kormányzat i rendszerhez,
mint azok, aki k el lenzéken vannak. Tessék ezeken
a baj okon intézményesen segíteni , de azt nem
fogadom el, hogy ha az országban szociál is baj ok
vannak, akkor azokon úgy próbál j anak segíteni ,
hogy a polgárság nyugalmát bűzbombákkal vagy
egyéb törvényel l enes cselekedetekkel megzavarj ák.

Nagy Lászl ó: Csi l léry nem ezt mondot ta!
Elnök : Több felszólaló nincs, a vi tát bezárom.

Az el hangzott fel szólal ásokra a polgármester úr fog
válaszolni .

(A polgármester válasza.)

Szendy Károi y pol gármester: Ti sztel t Köz-
igazgatási Bi zottság! Mél tóztassék megengedni ,
hogy a polgármesteri j elentéssel kapcsolatosan el-
hangzott f el szólalásokra és a hozzám intézett
kérdésekre a következőkben válaszolhassak.

Fábián Béla biz. tag úr azt a kérdést i ntézte
hozzám, hogy az adóügyekben tett polgármesteri
i ntervenci ónak lesz-e eredménye? Kérem, bi zott-
sági tag úr, komoly és tartalmas fel terj esztést
tet tem, remélem, hogy lesz eredménye. Természete-
sen arra, hogy tényleg lesz-e eredmény, ebben a
pi l l anatban nem tuclok válaszolni , én azonban
remélem és komolyan hiszen, hogy fel terj esztésünk
eléri cél j át.


